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Vlaamse diplomatieke loopbaan  -  Stand van zaken

Tijdens de gedachtewisseling met Julie Bynens, de secretaris-generaal van het DKBUZA, 
die op 9 maart 2021 in commissie plaatsvond, ging het uitgebreid over de uitbouw van 
een volwaardige Vlaamse diplomatieke loopbaan. De Vlaamse Diplomatieke Academie 
maakt daar een belangrijk onderdeel van uit. Zo vernamen we dat er binnenkort naast 
adjuncten en diplomatieke vertegenwoordigers ook aspiranten opgeleid zullen worden, 
die zich als beleidsmedewerker in Brussel klaar kunnen stomen voor de rol van adjunct. 
De adjuncten en diplomatieke vertegenwoordigers roteren daarnaast om de vijf jaar, 
maar niet gelijktijdig. Zo is er steeds iemand die het reilen en zeilen kent en de ander 
kan opleiden. Dat is een goede zaak.

In de beleids- en begrotingstoelichting (BBT) 2023 gaf de minister aan dat in de eerste 
helft van dit jaar de eerste opleiding van de kandidaat-adjunct diplomatieke 
vertegenwoordigers via de Vlaamse Diplomatieke Academie afgerond wordt. De geschikte 
kandidaten komen in een werfreserve voor adjunct terecht. Vanuit deze werfreserve 
worden vanaf mei 2023 adjuncten geselecteerd en toegewezen aan buitenlandposten. In 
totaal moeten er ten laatste op 1 september twee extra adjuncten actief zijn: één op de 
post in Parijs en één op de post in Warschau.

De secretaris-generaal gaf ook aan dat de ‘algemeen afgevaardigden van de Vlaamse 
Regering’ nu diplomatiek vertegenwoordiger van Vlaanderen als titel hebben. Die -
terechte - verandering is echter nog niet volledig doorgevoerd op alle websites of 
LinkedIn-profielen van de vertegenwoordigingen en hun personeel. 

Voorts bleek uit de gedachtewisseling met de vorige diplomatieke vertegenwoordiger in 
Wenen, die op 28 september 2021 plaatsvond, dat hij structureel stagiairs inzette om de 
werkzaamheden van zijn post te ondersteunen. Wel gaf hij aan dat dit vooral studenten 
zijn uit het werkingsland zelf, en niet zozeer uit Vlaanderen. Vooral de taalbarrière heeft 
daar iets mee te maken.

Ten slotte ben ik benieuwd hoe het zit met een van de aanbevelingen uit resolutie 1422 
die vorige legislatuur met unanimiteit werd aangenomen. De aanbeveling luidt als volgt: 
“Het Vlaams Parlement vraagt de Vlaamse regering om de kwaliteit van het buitenlandse 
personeel te evalueren op basis van concrete resultaten en aandacht te hebben voor 
specifieke problemen met betrekking tot hun werking, die verschillend kunnen zijn van 
land tot land.”



1. Ik weet dat de eindevaluatie van de diplomatieke academie na de eerste jaarhelft 
van 2023 zal plaatsvinden, maar hoe wordt de academie tot nu toe al geëvalueerd? 
Verloopt de opleiding vlot of komen er al moeilijkheden naar boven? Hoeveel mensen 
die nog niet effectief werkzaam zijn binnen het diplomatieke netwerk worden op dit 
moment opgeleid? Over hoeveel aspiranten en/of adjuncten gaat het? Hoe 
omvangrijk zal die werfreserve zijn? Hoeveel aspiranten en/of adjuncten wenst de 
dienst in de komende jaren in zijn gelederen op te nemen? 

2. Wat betreft de adjuncten: het zou een goed idee kunnen zijn om naar Zuid-Afrikaans 
voorbeeld in alle posten die meerdere landen moeten bedienen een of meerdere 
adjuncten aan te stellen. Zo zou de nieuwe post in Kopenhagen bijvoorbeeld een 
drietal adjuncten krijgen, respectievelijk verantwoordelijk voor Noorwegen, Zweden 
en Finland. 

Volgt de Vlaamse Regering die redenering of zijn er andere doelstellingen? 

3. Wat betreft de titelverandering naar diplomatiek vertegenwoordiger: zal het 
departement verder aandringen bij alle posten en bij al het personeel om uniformiteit 
in de titulatuur te bereiken? Hoe zijn de ervaringen tot nu toe met betrekking tot die 
nieuwe titel? Zijn de vertegenwoordigers tevreden?

4. Wat is het beleid ten aanzien van stagiairs vandaag, en hoe wordt dat geëvalueerd? 
Hoe zit de relatie met de diplomatieke academie? Wordt er vanuit de Vlaamse 
Regering gekeken naar de mogelijkheid om extra in te zetten op het aanwerven van 
Vlaamse stagiairs voor onze diplomatieke posten in het buitenland (eventueel door 
samenwerking met de universiteiten)? Dit heeft mijns inziens enorm veel voordelen, 
zowel voor de dienst, als voor de studenten zelf.

5. Wordt de kwaliteit van het buitenlands personeel geëvalueerd op basis van concrete 
resultaten en wordt er aandacht besteed aan specifieke problemen met betrekking 
tot hun werking?
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1. De opleidingen van de Diplomatieke Academie verlopen vlot. Voor de deelnemers is 
het uitdagend om het drukke programma te combineren met hun dagtaak bij het 
Departement Kanselarij en Buitenlandse Zaken. 

Hoewel de Vlaamse overheid beschikt over de modernste ICT-apparatuur blijft de 
organisatie van de vele professionele online opleidingen een uitdaging.
Momenteel volgen negen personeelsleden van het Departement Kanselarij en 
Buitenlandse Zaken het lopende en verplichte opleidingsprogramma. Zes daarvan 
werken momenteel nog niet binnen het diplomatieke netwerk. Alle negen zijn ze 
kandidaat om adjunct-Diplomatiek vertegenwoordiger van Vlaanderen te worden. 
 
Na afloop van het verplichte opleidingsprogramma volgen eindselectie-gesprekken 
met de kandidaten. Die zijn voorzien medio mei van dit jaar. Het resultaat van de 
selectieronde zal bepalen hoeveel kandidaten kunnen doorstromen naar de 
werfreserve.

In de zomer van 2023 zullen in ons diplomatiek netwerk vijf functies vacant zijn voor 
adjunct-Diplomatiek vertegenwoordigers. Voor de invulling van die functies zal geput 
worden uit de werfreserve. Hopelijk wordt de werfreserve daardoor niet meteen 
uitgeput, zodat er nog enkele kandidaten beschikbaar blijven om in de nabije 
toekomst eventuele personeelsbewegingen in het netwerk op te vangen.

2. In 2021 werd het netwerk uitgebreid met een nieuw buitenlandkantoor in 
Kopenhagen dat verantwoordelijk is voor Denemarken, Zweden, Noorwegen en 
Finland. Omwille van de uitzonderlijk hoge bevraging en werklast werd de post in 
Kopenhagen reeds in 2022 versterkt met een adjunct-Diplomatiek 
vertegenwoordiger. Vanaf september 2023 zullen ook Warschau en Parijs versterkt 
worden met een adjunct-Diplomatiek vertegenwoordiger. Voor deze gezamenlijke 
versterkingen voorzie ik vanaf 2023 een recurrent budget van circa 400.000 EUR per 
jaar.

Een verdere versterking van het netwerk, daarmee doel ik zowel op het openen van 
nieuwe posten als op het versterken van de bestaande posten, is op dit moment niet 
gebudgetteerd. Ik wens er evenwel op te wijzen dat deze legislatuur reeds 
belangrijke stappen zijn gezet in de versterking van ons buitenlands netwerk via de 
nieuwe diplomatieke post in Kopenhagen, maar ook de opening van 10 internationale 
Science and Technology Offices bij FIT.

3. Ik hoor dat de diplomatiek vertegenwoordigers zelf tevreden zijn over de nieuwe titel.

Het Departement Kanselarij en Buitenlandse Zaken heeft alle posten en al het 
personeel alvast nogmaals de opdracht gegeven om de nieuwe titulatuur maximaal te 
gebruiken in alle communicatie. 

4. In onze buitenlandkantoren lopen in totaal jaarlijks gemiddeld een dertigtal studenten 
stage. Het gaat in de meeste gevallen om Vlaamse studenten, maar soms ook om 



lokale studenten. Ze doen onbezoldigde stages in het kader van hun opleiding. 
Sommige kantoren publiceren vacatures, andere kantoren werken goed samen met 
Vlaamse of lokale universiteiten en hogescholen, of reageren op spontane sollicitaties.

Deze stages worden over het algemeen als positief geëvalueerd, zowel door de 
studenten als door de buitenlandkantoren. Het is voor de stagiairs een uitgelezen 
opportuniteit om kennis te maken met de werking van het Vlaamse buitenlandbeleid 
én voor zowel het Departement Kanselarij en Buitenlandse Zaken als voor de 
Vlaamse Regering betreft het een uitstekende manier om frisse ideeën te verwerven 
en zichzelf te promoten.

Momenteel werken onze buitenlandkantoren al uitstekend samen met enkele Vlaamse 
en buitenlandse universiteiten en hogescholen. 
Omdat stagiairs ook nood hebben aan begeleiding en mentorschap, is het voor onze 
buitenlandkantoren niet vanzelfsprekend om het aantal stagiairs te verhogen. Er 
bestaan daarom momenteel geen expliciete plannen om extra in te zetten op Vlaamse 
stagiairs voor de diplomatieke posten in het buitenland. Mijn diensten staan er echter 
voor open om het gesprek aan te gaan met universiteiten of hogescholen die deze 
piste willen bewandelen.
 
Algemeen vind ik het belangrijk dat de opdrachten in het kader van een stage vooraf 
goed overlegd worden tussen de diplomatieke post en de studenten en - indien van 
toepassing - hun onderwijsinstellingen. De belangrijkste garantie dat stages niet 
ontaarden in vormen van verdoken tewerkstelling is het feit dat de looptijd beperkt 
blijft tot niet meer dan 3 maanden en onbezoldigd is. Dit systeem heeft mijns inziens 
enorm veel voordelen, voor alle betrokkenen.
 
U peilde ook naar de relatie met de Diplomatieke Academie. Daarover kan ik kort 
zijn: de agenda van de Diplomatieke Academie richt zich vandaag niet op de stagiairs 
die kort stage lopen op de diplomatieke posten.

5. U informeert verder naar de evaluatie van het buitenlandse personeel. Er is geen 
onderscheid tussen het buitenlandse en binnenlandse personeel als het gaat om 
evaluatie van prestaties.

Na een overgangsperiode veroorzaakt door de fusie tussen de Departementen 
Kanselarij en Bestuur en Buitenlandse Zaken werd afgelopen jaar een aanpak rond 
‘prestatiemanagement’ uitgewerkt. Vanaf begin 2023 zal deze aanpak binnen het hele 
fusiedepartement Kanselarij en Buitenlandse Zaken uitgerold worden, inclusief in de 
buitenlandkantoren. 

Teamdoelen en individuele doelstellingen dienen opgesteld en ze worden  periodiek 
besproken en opgevolgd binnen het team en met de team- of 
afdelingsverantwoordelijke. Deze aanpak is zowel gericht op resultaten, als op groei 
en ontwikkeling van medewerkers.

Bij functioneringsproblemen hanteren we voor het buitenlandse personeel - net zoals 
voor de personeelsleden van het hoofdkantoor - het formele systeem van Planning, 
Opvolging en Evaluatie van de Vlaamse Overheid en de bijhorende instrumenten, 
zoals een persoonlijk verbeterplan en een negatieve evaluatie. Dit systeem is bekend 
onder het letterwoord PLOEG.


